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اقتصادی

کارشناســان  اقتصادی-  گروه 
هدفگذاری ساخت سالانه یک میلیون 
مسکن را نه تنها شدنی بلکه حداقل نیاز 

دانســته و مشکل را در راهبرد انتخاب 
شــده توســط دولت می دانند و اعلام 
می کننــد دولت به جــای آنکه دنبال 

مقصر وضع باشــد وظیفــه اش را در 
ساخت واحدهای مسکونی به درستی 

انجام دهد.

اساساً انکار موضوعات متفاوت 
در فضای سیاسی معاصر خیلی عجیب 
و غریب نیست. معمولاً بعد از شکست 
طــرح و ایده ای، مســئولان مربوطه یا 
اصــلًا درباره آن صحبت نمی کنند و یا 
به دنبال برداشتن بار مسئولیت از شانه 
خود هستند. اظهارات اخیر سخنگوی 
دولت را در همین راستا می توان ارزیابی 
کرد. سخنگوی دولت با تاکید بر این که 
آغاز طراحی قانون ساخت چهار میلیون 
مسکن به این دولت ارتباطی نداشته و 
مربوط به گذشته است، توپ را به زمین 

دولت قبل و مجلس انداخت.
اما از سوی دیگر رئیس جمهور در 
جریان تحویل برنامه هفتم به مجلس، در 
خصوص ساخت مسکن در کشور بیان 
کرد: »برخی در سخنان خود می گویند 
شما قول داده اید سالی یک میلیون واحد 
مسکن بســازید. من در پاسخ عرض 
می کنم ســالی یک میلیون مسکن نیاز 
کشور اســت؛ آنهایی هم که سال های 
قبل نیز مسکن نساخته اند باید پاسخگو 
باشــند. حداکثر سالی ۲۵۰ هزار واحد 

شهری و روستایی ساخته شده است.«
او ادامــه داد: »این یک میلیون هم 
نیاز کشور، هم مصوبه قانونی مجلس و 
هم وعده ای است که ما دادیم و به دنبال 

اجرای آن نیز هستیم.«
از سخنان رئیس جمهور چنین بر 
می آیــد که وی به دنبال عملیاتی کردن 
وعده انتخاباتی خود است اما عملکرد 
ضعیف طرح نهضت ملی مسکن باعث 
شده برخی دولت مردان به جای آسیب 

شناسی این مســاله فرار به جلو داشته 
باشند.فرشید ایلاتی، کارشناس حوزه 
مســکن دراینباره و با بیان این نکته که 
هدف گذاری سالی یک میلیون ساخت 
در زمــان دولت قبل بــوده، بیان کرد: 
»نکته ای که آقای جهرمی عنوان کرده اند 
مبتنی بر این اســت که پیشرفت پروژه 
نهضت ملی مسکن متناسب با اهداف 
تعیین شــده نبوده و به دنبال توجیه این 
عملکــرد ضعیف، صحیــح بودن این 
هدف گذاری را زیر ســوال بردند. اما 
اشــاره ای که به زمان شکل گیری این 
طرح شــده تا حدودی درست است. 
این طرح در سال ۹۸ طراحی و شهریور 
سال ۱۴۰۰ به عنوان قانون جهش تولید 
مسکن ابلاغ شد. طبق این قانون دولت 
مکلف به ساخت یک میلیون خانه در 
سال شده اســت. هدف گذاری سالی 
یک میلیون ربطی به این دولت نداشته 
و متعلق به دوره قبل است اما دو سوال 
اصلی قابل طرح است اول آنکه آیا این 
هدف گذاری ناظر بر نیاز کشور بوده یا 
خیر؟ و سوال دوم این است که آیا اساساً 
این هدف گذاری قابلیت عملیاتی شدن 

را دارد؟«
وی در پاســخ به سوال اول گفت: 
»در اینباره باید دو نکته را مدنظر داشت، 
نکتــه اول، همزمان با معرفی آخوندی 
به عنوان وزیر مسکن در دوره ریاست 
جمهــوری روحانــی، بازنگری طرح 
جامع مســکن در دســتور کار وزارت 
راه وشهرســازی قرار گرفت. در همان 
زمان ما برای اینکه نیاز واقعی کشور به 

مسکن چقدر است؟ گزارشی را آماده 
کرده ایــم. برآورد مــا در آن زمان عدد 
یک و نیم میلیون تا دو میلیون بود، ولی 
دوســتان با بازنگری، عدد یک میلیون 
را مطرح کرده اند. بنابراین این تکلیف 
یک میلیونی ذیل طرح جامع بازنگری 
مسکن در ســال ۹۳ عنوان شده و به ۷ 
سال قبل از این دولت تعلق دارد، بنابراین 
مــا یک چیزی در نظامات برنامه ریزی 
کشور، طرح جامع مسکن، قانون جهش 
تولید مســکن داریم کــه همان هدف 
گذاری یک میلیونی ســاخت مسکن 

بوده است.
اما نکته بعد، هدف گذاری مطابق 
بــا حداقل نیاز ما اســت. آن ملاکی که 
دوســتان برای تعیین تعداد واحد مورد 
نیاز مورد استناد قرار داده اند، نرخ ازدواج 
اســت. آنچه برآورد کردند البته در آن 
زمان، سالانه ۴۰۰ ازدواج اتفاق می افتد 
و همین عــدد در تعیین هدف گذاری 

نقش داشته است.
امــا یک نکته ای وجــود دارد، ما 
تقریباً ۱۴ میلیون دختر و پســر در سن 
ازدواج داریم. کشور برای فراهم کردن 
این تعداد مســکن در بازه ۱۰ ساله، نیاز 
به ۷ میلیون مســکن دارد، که می شود 
ســالی ۷۰۰ هزار واحد، بنابراین ۳۰۰ 
هزار واحد بیشتر از هدف گذاری اولیه 
اســت، در نتیجه این ۱ میلیون واحد، 
باید بــه ۱میلیون و ۳۰۰ هــزار واحد 
مسکونی برســد. هدف گذاری اتفاق 
افتاده با حداقل های ممکن سازگار بوده 
و جنبه های اجتماعی را هم نظیر: ســن 

ازدواج و بحــران پیری جمعیت و.. مد 
نظر قرار نداده اســت، به عبارتی طبق 
وضع موجود تصمیم گیری شــده نه 

وضع مطلوب.«
برای موفقیت طرح نهضت 

ملی مسکن، زمین عرضه کنید
ایلاتی افزود: »اما در قبال ســوال 
دوم، دولــت اگــر بخواهــد با همین 
رویکرد فعلی که خودش تمام این عدد 
را بخواهد برنامه ریزی کرده و بلندمرتبه 
بسازد، قطعاً نمی تواند. اساساً قبل از آنکه 
دولت بخواهد مداخله ای داشته باشد، 
بخش خصوصی ۴۰۰-۵۰۰ هزار واحد 
را خودش می ساخت. دولت باید زمین 
به مردم واگذار کند. آنچه می تواند منجر 
به تحقق این وعده شود و نیاز کشور را 
برطرف کند، واگذاری زمین به مردم و 

گسترش محدوده شهرهاست.
از طرفی مداخلات دولت به شکل 
ساخت خانه حمایتی و روستایی، بافت 
فرسوده، شهرهای جدید، دنبال شده و 
ساخت مسکن توسط دولت، به عددی 
نزدیک ۴۰۰- ۵۰۰ هزار واحد برسد در 
اینصورت، تحقق این وعده امکان پذیر 
است.« وی در آخر افزود: »نکته مهم این 
است که اساساً در شهرهای بزرگ زمین 
در سطح شهر وجود ندارد و زمین های 
خارج محدوده شــهری دست دولت 
است. بنابراین اگر بخواهد تحریکی در 
حوزه ساخت مسکن اتفاق بی افتد، باید 

از ناحیه عرضه زمین با قاعده باشد.«
وعده درست، روش اشتباه

اینکه ساخت مسکن باید متناسب 

با رشد جمعیت باشد یکی از مسلمات 
مدیریت شهری است، اما شیوه ساخت 
در نتیجه کار تعیین کننده اســت. بلند 
مرتبه ســازی، قراردادهای سه جانبه و 
این شیوه از دخالت دولت عامل اصلی 
در شکست طرح نهضت ملی مسکن 
تاکنون بوده و اگر تا کنون نهضت ملی 
مسکن نتوانســته گره ای از مشکلات 
حوزه مسکن را حل کند؛ دلیلش شیوه 
اشتباهی است که مســئولان در پیش 
گرفته اند. بارها و بارها کارشناسان این 
حوزه و حتی بازوی پژوهشی مجلس به 
دولتمردان این مساله را گوشزد کرده اند 
که دولت با این مــدل از تصدی گری 
نمی تواند کاری از پیش ببرد. راه اصلی 
عرضه و شکست انحصار زمین است. 
فارغ از اینکه این هدف گذاری در کدام 
دوره مدیریتی کشور اتفاق افتاده است؛ 
مهم نیاز ضروری کشــور به ســاخت 
این تعداد واحد اســت. با توجه به نظر 
کارشناســان این تعداد واحد، عددی 
حداقلی برای نیاز کشور به شمار می رود 
و دولت موظف است برای برون رفت 
کشور از ابرچالش مســکن، رویکرد 
مداخلاتی صحیحی را که همان عرضه 

زمین است در دستور کار قرار دهد.
در نهایت از مسئولان دولت انتظار 
مــی رود به جای آنکه توپ را در زمین 
دولــت قبل و مجلس و غیره بیاندازند؛ 
مانند شــخص رئیس جمهور بر وعده 
ساخت ۴ میلیون پای بند بوده و با تغییر 
راهبــرد برای برآورده کــردن این نیاز 

کشور، اقدام کنند.

ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی؛ 

وعده ای درست روشی اشتباه
ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی از وعده های انتخاباتی رئیس جمهور بود که اگر روش اجرا اصلاح شود قطعا دولت 

می تواند آن را عملیاتی کند.

گــروه اقتصادی - بســیاری از 
فعالان بخش کشــاورزی براین باورند 
که عوارض صادراتی نیم درصدی تنها 
نباید از محصولات کشــاورزی گرفته 
شــود و از طرفی مبانی وضع دریافت 

عوارض باید روشن و مشخص باشد.
هیئت وزیران در جلسه ۲۱ خرداد 
به پیشنهاد وزارت جهاد کشاورزی و به 
استناد بند ه تبصره ۸ ماده واحده قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، فهرست 
محصــولات کشــاورزی و غذایــی 
مشمول عوارض صادراتی نیم درصد 

را تصویب کرد.
براین اســاس معاون اول رئیس 
جمهور در ۳۰ خــرداد طی نامه ای به 
وزارتخانه های جهاد کشاورزی، امور 
اقتصاد و دارایی و صمت، فهرست ۳۵ 
قلم کالا را ابلاغ کرد که این امر با واکنش 
شدید کشاورزان و تشکل های تولیدی 
روبرو شــد چراکه برخی محصولات 
همچون زعفران کم آب و متناســب با 

شرایط اقلیمی کشور است.
بسیاری از نمایندگان مجلس اذعان 
کردنــد که وزارت جهاد کشــاورزی، 
تعرفه صادرات محصولات کشاورزی 
را باید منطقی و از قبل اعلام کند چراکه 
وضع قوانین ناعادلانــه نتیجه ای جز 
حضور کمرنــگ در بازارهای هدف و 

عدم رقابت با رقبا ندارد.

بنابر اعلام وزارت نیرو ۹۰ درصد 
آب در بخش کشــاورزی مصرف می 
شود که با این وجود کشاورزان و بخش 
کشاورزی متهم به هدررفت منابع آبی 
هســتند، درحالیکه رئیس کمیسیون 
کشاورزی اتاق تعاون اذعان می کند که 
مصرف آب در صنایع بسیار بالاست که 
بــا این وجود مصوبه دریافت عوارض 
صادراتی تنها نباید مشــمول کالاهای 

کشاورزی باشد.
ضرورت اصــاح مصوبه 
صادراتی  عــوارض  دریافــت 

محصولات کشاورزی
ارسلان قاسمی رئیس کمیسیون 
کشــاورزی اتاق تعاون گفــت: بنده 
معتقدم که مصوبه مجلس در ارتباط با 
دریافت نیم درصد عوارض صادراتی 
۳۵ محصول کشــاورزی باید اصلاح 
شــود چراکه دیگر صنایع به رغم آنکه 
آب بیشتری مصرف می کنند، مشمول 

عوارض صادراتی نیستند.
بــه گفته او، مصــرف آب تولید 
یک کیلــو فولاد با یک کیلو هندوانه که 
متهم به آب بری اســت، به هیچ عنوان 
قابل مقایسه نیســت. همچنین مبنای 
دریافت عوارض برای این ۳۵ قلم کالا 
روشن نیست . قاسمی ادامه داد: با وجود 
آنکه زعفران در منطقه خشــک و نیمه 
خشــک تولید می شود یا برخی کالاها 

مثل ذرت و سورگوم که امکان صادرات 
وجــود ندارد و از طریق واردات تامین 
می شوند، مشمول نیم درصد عوارض 
صادراتــی هســتند که این امــر بدان 
معناست که مبنای درستی در نظر گرفته 

نشده است.
رئیس کمیســیون کشــاورزی 
اتاق تعــاون با تاکید بر اصلاح مصوبه 
دریافــت عــوارض ۳۵ درصــدی 
صادرات محصولات کشاورزی گفت: 
مصوبــه دریافت عــوارض صادراتی 
۳۵ محصول کشــاورزی با نظر بخش 
خصوصی باید اصلاح شود تا قانون به 
درســتی اجرا شود. به گفته او، اصلاح 
مصوبه دریافت عوارض ۳۵ محصول 
کشاورزی موجب شده تا مانعی برای 
توســعه صادرات نداشته باشیم چراکه 
محصولات کشــاورزی تنها کالاهای 
آب بر و تهدید کننده منابع آبی در کشور 
نیســتند. قاســمی با بیان اینکه بخش 
کشــاورزی تنها متهم مصرف آب در 
کشور نباید باشد، گفت: با توجه به آنکه 
بخش کشــاورزی تامین کننده امنیت 
غذایی و عامل ورود ارز به کشور است 
و از سوی دیگر صنایع خودروسازی، 
پتروشــیمی و فولاد آب بری بیشتری 
دارند، اما بخش کشاورزی همیشه متهم 
به بیشترین مصرف آب در کشور است.

پیش از تصویــب مصوبه هیئت 

وزیران در قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، 
صادرات همه کالاهای کشــاورزی و 
حتی آبزیان مشمول پرداخت نیم درصد 
عوارض صادراتی می شد که با پیگیری 
های صورت گرفتــه در قانون بودجه 

۱۴۰۲ اصلاح شد.
لزوم تغییر بهــره وری در 
بحث واریته های محصولات آب 

بر
آقای رضا نورانی رئیس اتحادیه 
ملی محصولات کشاورزی گفت: ۳۵ 
قلم کالای کشاورزی مشمول عوارض 
صادراتی هســتند که این امر با واکنش 

کشاورزان روبرو شده است.
به گفته او، با توجه به آنکه زعفران 
محصــول گران قیمتی در بحث تولید، 
جمع آوری و بسته بندی است که هزینه 
بالایی بــرای تولیدکننده و صادرکننده 
دربــردارد، لذا باید مشــوق های لازم 
همچون یارانه حمل و نقل به تولیدکننده 
و صادرکننده داده شود چراکه زعفران 

در استان محروم تولید می شود.
نورانــی ادامــه داد: با وجود آنکه 
مخالــف وضــع عــوارض تولید و 
صادرات هســتیم؛ از این رو بهره وری 
در بحث واریته ها و محصولات آب بر 

را باید تغییر دهیم.
رئیــس اتحادیه ملی محصولات 
کشــاورزی گفت: گرچه عوارض نیم 

درصــدی برای دولــت درآمد بالایی 
ندارد، اما برای صادرکنندگان مشــوق 
هایی بیشــتری برای توسعه صادرات 
باید تخصیص دهنــد تا ارزش افزوده 

بالایی در این بخش ایجاد شود.
بنابر اصلاحیه صورت گرفته در 
قانون بودجه امسال محصولاتی از جمله 
پیاز، گوجه فرنگی غیرگلخانه ای، سیب 
زمینی، خیــار، هندوانه، خربزه، طالبی، 
گرمک، ملون، فلفــل، کدو، بادمجان، 
هویج، شلغم، کنجد، لوبیا، ماش، عدس، 
آفتابگردان، توتون، ذرت دانه ای، ذرت 
علوفه ای، سورگوم، سویا، چغندرقند، 
پنبه، برنج، نیشــکر، زعفران، یونجه، 
گوشت قرمز، گوشت مرغ، تخم مرغ و 
شیرخشک مشمول پرداخت عوارض 

نیم درصدی شدند.
اثر نامطلوب وضع عوارض 
صادراتی بر تجارت محصولات 

کشاورزی
آقــای جلال محمــودزاده نایب 
رئیس کمیسیون کشــاورزی مجلس 
گفت: تعرفه عــوارض صادرات برای 
محصولات کشــاورزی تنها در زمانی 
باید گذاشته شود که زمینه آن محصول 
در داخل کم باشد که همین امر منجر به 
التهاب قیمت در بازار داخل شده است.

بــه گفته او، دولــت ها در تمامی 
کشــورها اگر بــرای محصولی تعرفه 

صادراتــی وضع کنند، آن را به مصرف 
کننده داخل به ســبب افزایش قیمت 
در بازار می دهند، درحالیکه کشــورما 
دولت درآمد را در حساب خزانه برای 
خود نگه می دارد . محمــودزاده ادامه 
داد: در مواقعــی که قیمت محصولات 
کشاورزی به سبب کمبود در بازار دچار 
نوسان می شود، دولت به منظور تنظیم 
بــازار باید تعرفه صادراتی وضع کند و 
درآمــد آن را به مصــرف کننده دهد تا 
مشــکلی در تامین مایجتاج مورد نیاز 

ایجاد نشود.
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی 
مجلس بــا اشــاره به اثــر نامطلوب 
وضع تعرفه بــر صادرات محصولات 
کشاورزی گفت: دولت با دریافت تعرفه 

صادراتی زمینه را برای عدم رقابت رقبا و 
کاهش صادرات و ارزآوری فراهم می 
کند. هرچند در محصولاتی نظیر گوجه 
فرنگی و ســیب زمینی که مازاد تولید 
داریم، اخذ تعرفه صادراتی اثر چندانی 

در نوسان بازار داخل ندارد.
او ادامه داد: دولت و وزارت جهاد 
در وضع تعرفه صادراتی نباید به گونه 
ای عمل کنند که به خاطر درآمد اندک 
که از محل تعرفه صادراتی محصولات 
کشــاورزی به خارج فراهم می شود، 
قدرت رقابت در بازارهای هدف از بین 
رود یا محصول تولیدی روی دســت 
کشــاورز بماند.کمااینکه در شــرایط 
کنونی به رغم ارتباط خوب با روســیه 
تنها ۶ درصد محصولات مورد نیازشان 

را تامیــن می کنیم و بخش اعظم آن را 
ترکیه صادر می کند.

محمود زاده گفت: اتخاذ سیاست 
های نادرست صادرات طی سال های 
اخیــر منجر به کاهش حضــور ما در 
برخی بازارهای هدف شد که استمرار 
این سیاســت ها روز به روز حضور ما 
در بازارهای جهانی را کمرنگ می کند.

علــی رغــم اصــلاح مصوبه 
دریافت عوارض صادراتی از کالاهای 
کشــاورزی در قانون بودجه ۱۴۰۲، اما 
تولیدکنندگان همچنــان گلایه هایی 
نسبت به دریافت عوارض نیم درصدی 
صــادرات دارند که امید اســت هرچه 
ســریع تر اصلاحات صورت گیرد تا 

این امر مانع صادرات نشود.

گروه اقتصادی - رئیس صنف 
جایگاهداران سوخت کشور گفت: 
تلفیق کارت بانکی و کارت سوخت 
کار صحیحی نیســت و باید با حذف 
کارت سوخت، مدیریت سهمیه فقط 

با کارت بانکی انجام شود.
اســدالله قلیزاده درباره استفاده 
از کارت بانکــی به جای کارت های 
ســوخت فعلی اظهار داشت: تجربه 
ســالیان قبل و تکنولوژی های نوین 
اثبــات می کند که مدیریت ســهمیه 
سوخت با اســتفاده از کارت بانکی 
دارنــدگان خــودرو بــه صرفه تر، 
راحت تر و منطقی تر از روش استفاده 
از کارت ســوخت است و با حذف 

کارت سوخت می توان کارت بانکی 
را جایگزین کرد.

سوخت  هوشمند  سامانه 
مستهلک شده است

وی گفت: ســامانه هوشــمند 
سوخت عمر زیادی دارد و خصوصا 
در بخــش ســخت افزاری به درجه 
اســتهلاک رســیده اســت و مردم 
مشاهده می کنند که خرابی تجهیزات 
مشــهود اســت و وضعیــت فعلی 
موجــب نارضایتی مــردم و مالکان 
جایگاه هاست و صف های انتظار در 

پمپ بنزین ها را افزایش داده است.
نیازی نداریم برای یارانه 
ســوخت از کارت جداگانــه ای 

استفاده کنیم
رئیــس صنــف جایگاهداران 
کشــور ادامه داد: هم اکنــون کارت 
ســوخت و ســامانه هوشمند کاری 
به جــز تخصیص یارانه ســوخت 
به صورت لیتــراژی انجام نمی دهد 
و اصــولا نیــازی نداریم کــه برای 
تخصیص یارانه ســوخت از کارت 
جداگانه ای استفاده کنیم بلکه کارت 
بانکی نه تنها می تواند همان سهمیه را 
به صــورت ریالی مدیریت کند بلکه 

امکان رصد سوختگیری ها هم وجود 
دارد، در این حالت مطمئن هم هستیم 
که یارانه سوخت منحرف نمی شود 
و امکان سواســتفاده هــا نیز کاهش 

می یابد. 
مدیریــت ســهمیه فقط با 

کارت بانکی انجام شود
به گفته وی؛ تلفیق کارت بانکی 
و کارت سوخت کار صحیحی نیست 
و باید بــا حذف کارت ســوخت، 
مدیریت سهمیه فقط با کارت بانکی 

انجام شــود و اگر قرار باشــد سامانه 
هوشمند ســوخت همچنان وجود 
داشــته باشد و اطلاعات خودروها و 
کارت های بانکی به آن اضافه شود کار 
پیچیده تر و هزینه ها افزایش می یابد و 
بحث های امنیت داده به وجود می آید، 
بنابراین سامانه سوخت می تواند حتی 
بدون کارت ســوخت میــزان لیتراژ 
سوختگیری شده را پایش کند و یارانه 
سوخت از طریق کارت های بانکی در 
کارت خوان های بانکی موقع تسویه 

حســاب کارایی داشته باشد و این دو 
مقوله باید مجزا از هم باشد.

نباید کار پیچیده شود
قلیــزاده با اشــاره بــه برخی 
پیچیده ســازی ها خاطرنشــان کرد: 
ســنگ بزرگ علامت نزدن است و 
نباید کار پیچیده شــود بلکه بایستی 
سهمیه در بســتر بانکی انجام شود و 
لیتراژ ســوختگیری در همان سامانه 
ثبــت شــود. در ایــن حالت قیمت 
ســوخت تک نرخ است ولی هر فرد 

صاحب خودرو مابه التفاوت قیمت 
سهمیه با آزاد را در کارت بانکی خود 
دارد. مشابه این روش هم اکنون برای 
تاکسی های اینترنتی انجام می شود و 
زیرســاخت موجود در جایگاه ها نیز 
می تواند پاسخگو باشد و فرد می تواند 
از همــه کارت های بانکی خود برای 

این منظور استفاده کند.
باید سریعا به سوی حذف 

کارت سوخت برویم
وی تاکیــد کرد؛ اینکــه مقرر 
اســت به صورت پایلوت این طرح 
اجرا شــود فعلا در حد شنیده هاست 
و بایــد تا پایان ماه صبر کنیم و ببینیم 
چه اتفاقی خواهد افتاد، آنچه مســلم 

اســت مردم در ســال صدها میلیارد 
تومان برای دریافت کارت ســوخت 
هزینه می کنند و تجهیزات ســامانه 
سوخت بسیار مستهلک است، ما باید 
سریعا به سوی حذف کارت سوخت 
و جایگزینــی کارت بانکی برویم به 
شرطی که تلفیقی بین سامانه سوخت 
و کارت بانکی اتفاق نیفتد و هر کدام 
جداگانه کار خود را انجام دهند. البته 
در سابقه موضوع انحصارطلبی یک 
بانک و شرکت پرداخت وجود دارد 
که مشکل ســاز اســت و لازم است 
سازمان بازرسی و دادستانی کل کشور 
در این مورد تحقیقات داشته باشند و 

وارد موضوع شوند.

تاثیر دریافت عوارض صادراتی از ۳۵ محصول کشاورزی بر تجارت چیست؟

رئیس صنف جایگاهداران سوخت کشور تشریح کرد:

جزئیات سوخت گیری با کارت بانکی

از مســئولان دولــت انتظــار مــی رود بــه جــای آنکــه تــوپ را در زمیــن دولــت قبــل و 
مجلــس و غیــره بیاندازنــد؛ ماننــد شــخص رئیــس جمهــور بر وعــده ســاخت ۴ میلیون 
پــای بنــد بوده و بــا تغییــر راهبرد بــرای بــرآورده کردن ایــن نیاز کشــور، اقــدام کنند.

گروه اقتصادی -به گفته رئیس 
سازمان هواپیمایی کشوری، مسیر ورود 
قطعه هواپیما به کشور تسهیل شده که 
به روند سریع تر شــدن سرخط آمدن 
هواپیماهــا کمک می کند؛ با وجود این 
درخواست برای بلیت هواپیما چند برابر 

ظرفیت موجود است که باعث کمبود 
بلیت می شــود.محمد محمدی بخش 
دربــاره علت کمبود بلیت در برخی از 
مسیرهای پرتردد توضیح داد: در حال 
حاضر در فصل تابستان هستیم و حجم 
پروازهایی که مورد درخواست است، 

افزایش یافته و البته عرضه  ما هم نسبت 
به ســال ها و ماه های قبل نه تنها کمتر 
نشــده، بلکه بیشتر هم شــده است؛ با 
وجود این با توجه به پروازهای داخلی 

و خارجی که وجود دارد، درخواســت 
مــردم چند برابر ظرفیت ماســت و تا 
زمانــی که ناوگان به ظرفیت مورد نظر 
نرسد، در این ایام همیشه با کمبود مواجه 

هستیم.
محمدی بخــش درباره مشــکل 
تامین قطعه بــرای هواپیماها که منجر 
به بروز مشــکل در برخــی پروازها و 

لغو و تاخیر شده، توضیح داد: موضوع 
ترخیــص قطعات اخیرا در شــورای 
عالی هواپیمایی مطرح شد و برخی از 
مشــکلاتی که شرکت های هواپیمایی 

داشــتند توســط گمــرک جمهوری 
اســلامی ایران و بانک مرکزی برطرف 
شــده و مســیر را برای ورود قطعه به 
کشور تسهیل کرد تا ترخیص سریع تر 
انجام شود. معاون وزیر راه و شهرسازی 
در پاســخ به اینکه آیا تسهیل در خروج 

قطعات هواپیمایی از گمرک تاثیری در 
افزایش ظرفیت پروازها خواهد داشت، 
گفت: هرچه این موارد تسهیل گری شده 
و ترخیص و ورود قطعات به کشــور 
روان تر شــود، به روند سریع تر شدن 

سرخط آمدن هواپیماها کمک می کند.

تقاضا برای بلیت چند برابر ظرفیت موجود است

گروه اقتصــادی - رئیس اتاق 
بازرگانــی تهران خاطر نشــان کرد: 
صادرات غیرنفتی در ۹ نخســت سال 
جاری نسبت به سال گذرئیس کل بانک  
مرکزی تاکید کرد: دریافت وام خرد یک 
ضامن می خواهد و بیش از یک ضامن 
هم خلاف اســت. ضمن اینکه دسته 
چــک هــم نمی خواهد.محمدرضا 
فرزین در جریان پاســخگویی برخط 
هیــات دولت به تماس هــای تلفنی 
شــهروندان در مرکز ارتباطات مردمی 
ریاســت جمهوری حضور پیدا کرد و 
از ساعت ۱۳ پاسخگوی طرح، نظرات، 
ایده ها، شــکایت ها و درخواست های 
مــردم در حوزه مأموریتی خود در این 

نهاد شــد.فرزین در نخســتین تماس 
مردمی از مشهد که درباره ضامن برای 
دریافت وام ودیعه مســکن گلایه کرد 
گفت: دریافــت وام خرد یک ضامن 
می خواهــد و بیــش از یک ضامن هم 
خلاف است. ضمن اینکه دسته چک 
هم نمی خواهد.این موضوع را بررسی 
می کنم، چرا که اظهارات مطرح شــده 
برخلاف بخشنامه بانک مرکزی است. 
لازم به توضیح است که برای دریافت 
ودیعه مسکن، مردم در سامانه وزارت 
راه و شهرسازی ثبت نام می کنند و برای 
تهران ۱۰۰ میلیون تومان و شهرستان ۷۰ 
میلیون تومان است.رئیس کل این بانک 
در دومیــن تماس تلفنی از تهران که از 

او درخواست افزایش سقف دریافت 
پــول نقد بیش از ۲۰۰ هــزار تومان را 
داشتند و از دریافت کارمزد یا تراکنش 
هم گلایه کردند، گفت: کارمزد در دنیا 
نقش اساسی دارد اما  در کشورما سهم 
کارمزدها در درآمد بانک های ما پایین 

است.
فرزین در ســومین تماس تلفنی 
که یک کارمند نســبت به مشــکلات 
در زمینه اســتخدام و حقوق و مزایا و 
بیمه بانک سپه گلایه داشت، گفت: این 
موضوع را پیگیری می کنم. فرزین در 
ادامه مدیرعامل بانک ســپه را پای خط 
آورد و از آن طــرف از کارمند بانک در 
آنسوی خط که گلایه داشت خواست 

که مسایل خود را مطرح کند. مدیرعامل 
بانک سپه هم در پاسخ به وضعیت بیمه 
این شهروند گفت که مشکلات بیمه ای 
در حال برطرف شــدن اســت و بیمه 
درمان هم به قوت خود باقی اســت و 
جای نگرانی نــدارد. رئیس کل بانک  
مرکزی از افزایــش پرداخت وام های 
قرض الحســنه ازدواج و فرزند آوری 
در ســال جاری خبــر داد و افزود: از 
ابتدای امسال تاکنون ۳۲.۵ همت برای 
وام قرض الحســنه ازدواج و ۱۰ همت 

برای فرزند آوری پرداخت شده است.
فرزین ایــن را هم اعلام کــرد که در 
بخش وام ازدواج رشد ۱۲ درصدی  و 
در بخش فرزند آوری هم رشــد ۱۱۶ 
درصدی نســبت به مدت مشابه سال 

قبل داشتیم. 
رئیس بانک مرکــزی این را هم 
گفت که این وام پس از تعیین شــعبه 
و تکمیل مدارک و با اعتبار ســنجی و 
نهایتا یک ضامن، باید طی ۱۰ روز بعد 
از آن به حســاب متقاضیان واریز شود. 

در راســتای رویکــرد مردمی دولت 
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« مبنی بر 
ارتباط بی واسطه مسئولان با مردم، دور 
دوم پاســخگویی برخط دولتمردان به 
تماس های تلفنی مردمی ۲۰ فروردین 
ماه امسال با حضور رئیس سازمان انرژی 
اتمی در مرکز ارتباطات مردمی ریاست 
جمهوری آغاز شد و تاکنون سید رضا 
فاطمی امین وزیر ســابق صمت، سید 
حمید ســجادی وزیر ورزش، ســید 
صولت مرتضــوی وزیرتعاون، کار و 

رفاه اجتماعی، روح الله دهقانی معاون 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور، سیدامیرحسین قاضی 
زاده هاشــمی رئیس بنیاد شهید، انسیه 
خزعلی معاون رئیس جمهور در امور 
زنــان و خانواده، عــزت الله ضرغامی 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی، بهرام عین اللهی وزیر 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، 
رضا مراد صحرایــی وزیر آموزش و 
پرورش، احمد وحیدی وزیر کشــور، 

علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت 
از محیــط زیســت، محمدعلی زلفی 
گل وزیرعلوم و امین حســین رحیمی 
وزیردادگســتری در این مرکز حضور 

یافته اند. 

رئیس کل بانک  مرکزی اعلام کرد:

دریافت وام خرد باید با یک ضامن و بدون چک باشد
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